



الحقوق الرقمية

الحق في الوصول إلى الإنترنت كمصدر للمعلومة وأداة لمشار كتها



ما هي الحقوق الرقميّة؟

هي حقوق الإنسان التي تسمح للفرد بالوصول إلى الإعلام الرقمي واستخدامه، وإنشائه ونشره، أو الوصول إلى أجهزة الحاسوب وغيرها من أنظمة التخزين والحوسبة المحليّة والسحابيّة، وأنظمة الاتصال التي توصل لها وما عليها من خدمات لنقل البيانات والمعلومات، وحقّ الوصول لها والأجهزة الإلكترونيّة، أو شبكات الاتصال واستخدامها، وحقّه في شبكات بتّ تلفزيوني وإذاعي رقميّة تنقل له المعلومات والأخبار والبرامج بكلّ أشكالها.

وتعتبر الحقوق الرقميّة نفس حقوق الإنسان الأساسيّة في العالم غير المتصّل بالإنترنت، ولكن في عالم الإنترنت.



أهم الحقوق الرقميّة العالميّة:

- 1- الحقّ في التكنولوجيا وما أفرزته من أدوات وأجهزة وأنظمة اتصال ووسائل للتواصل، وهو الحقّ الأساسي الأوّل، فلا بدّ من المطالبة بحقّ شعوب الدول النامية في التقدّم الاقتصادي والاجتماعي، والمشاركة في مزايا التقدّم العلمي والتقني.
- 2- الحقّ في الاتصال والتواصل عبر التكنلوجيات (وسائل الاتصالات الرقمية) الحديثة، ويتفرّع عنه: الحقّ في النفاذ والولوج، والحقوق المتعلّقة بالنفاذ واستخدام الإنترنت والاتصالات السلكية واللاسلكتة.
- 3- الحقّ في التدريب، وامتلاك القدرة على استخدام تكنلوجيا المعلومات والاتصال لتلبية احتياجاته.
- 4- توفير وضمان القدرة المالية للنفاذ إلى الإنترنت، بتطوير البنية التحتية للاتصالات، ومراعاة القدرات الاقتصادية المتفاوتة للمواطنين.
- 5- ضمان ديمقراطيّة وسائل الإعلام والقوانين والوسائل المنظّمة للإعلام الرقمي بسن القوانين وتنظيم البيئة الرقميّة.
- 6- حقّ الوصول والحصول على المعلومات بدعم الحكومات والمنظمات الدولية للشفافية، ونشر كلّ المعلومات الصادرة عنها، وأن تكون متاحة.
 - 7- حقّ استخدام الإنترنت في أماكن العمل.
- 8- مقاربة النوع الاجتماعي وإقرار مبدأ المساواة بين الحنسن.

الحقوق الرقمية الحقوق الرقمية المحتون المحتون

الإعلان العالمي لحقوق الإنترنت:

تعتبر الحقوق الرقمية من حقوق الإنسان الأساسية إذ أقر مجلس حقوق الإنسان في عام 2012 ولاحقا في عامي 2014 و 2016 أن نفس حقوق الإنسان المحمية في الواقع يجب أن تكون محمية عبر الإنترنت أيضا. وفي ذات السياق اصبحت القدرة على مشاركة المعلومات والتواصل بحرية باستخدام شبكة الإنترنت أمراً ضرورياً من أجل إعمال حقوق الإنسان على النحو المجسد في الاعلان العالمي لحقوق الإنسان والعهد الدولي الخاص بالحقوق المدنية والسياسية.

حيث تنص المادة 19 من العهد الدولي الخاص بالحقوق المدنية والسياسية الفقرة 2 على: «لكل إنسان حق في حرية التعبير. ويشمل هذا الحق حريته في التماس مختلف ضروب المعلومات والأفكار وتلقيها ونقلها إلى آخرين دوغا اعتبار للحدود». كما أكد الإعلان العالمي لحقوق الانسان على هذه الحقوق والتي تؤكد على أن حق الوصول الى الانترنت والوصول الى المعلومات من خلاله هو حق من حقوق الإنسان الأساسية.

لا يمكن أن يصبح الإنترنت أداة لتمكين الشعوب، إلا بالحقوق التالية:

النفاذ للإنترنت للجميع، وذلك لتأثيره على التنمية والعدالة الاجتماعية، من خلال توفير البنية التحتية الخاصة بشبكات الانترنت بغض النظر عن مكان المعيشة، والتساوي في النفاذ للرجال والنساء، والحق في النفاذ الرخيص، وتوفيره في مكان العمل والأماكن العامّة، ونشر محتوى متنبّع ثقافيًا ولغويًا.

- الحق في حرية ابداء الرأي والتعبير وتكوين الجمعيات وحماية الإنترنت من مساعي الحجب، والحق في الانخراط في الاحتجاج على شبكة الانترنت.
- حق الحصول على المعلومات وسهولة الوصول اليها وهذا يشكّل أساسًا للتنمية المستدامة.
- التشارك في التعلّم والإبداع- تطوّر البرمجيات والتقنيات الحرّة: بتحقيق مشاركة المعلومات والمعرفة، وتوفير البرمجيات المجانية مفتوحة المصدر، وأن تبقى المعايير التقنية المستخدمة في الإنترنت مفتوحة دومًا، والاستفادة من الاندماج والوسائط المتعددة.
- ضمان الخصوصية من خلال توفير الحقّ في حماية البيانات، والحماية من خطر الرقابة والمجهولية والتنصّت.
- وحوكمة الإنترنت بالإشراف الديمقراطي المتعدّد الأطراف على الإنترنت، والشفافية والنفاذية، وأن لا تكون شبكة الإنترنت مركزيّة، وأن تبنى بروتوكولات الإنترنت على معايير مفتوحة تتصف بالكفاءة والموثوقيّة، والحيادية، والتكاملية، والشمولية.
- الوعي والحماية وإدراك الحقوق، بتوفير الحقّ في حماية الحقوق والتوعية والتعليم.



الحقوق الرقمية





تم انجاز هذا البروشور بدعم من الاتحاد الاوروبي كجزء من مشروع

«خطوة الى الامام نحو تعزيز حرية التعبير في فلسطين» الذي ينفذه مركز مدى

المركز الفلسطينى للتنمية والحريات الإعلامية «مدى»

رام الله، شارع الارسال، المصايف، عمارة بيت آسيا ط 3

Ramallah, Irsal street, Almasayef, Beit Asia Building, 3rd Floor

www.madacenter.org

TeleFax: + 972 2 297 6519

- The Palestinian Center for

 Development and Media Freedoms
 (MADA)
- () @MADA Pal
- madacenter1

Email: info@madacenter.org

ما الذي نحتاجه في فلسطين فيما يتعلق بالحقوق الرقمية؟

مجموعة من القوانين والتشريعات حفظت هذه الحقوق؛ منها ما هو فاعل، وآخر قيد التطوير، ومنها ما هو قيد الإعداد أو التعديل، أو تم إقراره وتجميده، وهذه القوانين سواء المعمول بها او التي قيد التطوير لا بد من تعديلها وتطويرها لتتواءم مع القوانين والتشريعات الدولية.

- 1. تأمين النفاذ الى انترنت متاح ومفتوح وآمن وبأقل الأسعار
- الحق في البث الرقمي والتحول الرقمي في فلسطين والجيل الرابع للهاتف الخلوي
 - 3. الحقّ في الحصول على المعلومات.
 - 4. الحقّ في التعبير عن الرأي.
 - 5. الحقّ في الخصوصيّة.
 - 6. الحقّ في المجهوليّة وعدم الرقابة.
- 7. الحق في إعلام وطني: إذاعة وتلفزيون ومصادر معلومات.
- 8. الحق في بنية اتصالات وشبكة رقمية متطورة تواكب تكنولوجيا العصر.
- 9. الحق في التعلم والتدريب على التكنولوجيات الحديثة واستخداماتها.

«لا بد من ضمان عدم حظر حرية التعبير عبر وسائل التواصل الاجتماعي وضمان عدم إساءة استخدام قوانين مكافحة الإرهاب للحدّ من الحريّة وحماية البيانات الشخصية وعدم انتهاك الخصوصبّة».

بدون حقوق رقميّة قويّة، يبدو المستقبل قاتمًا.

<u>ا</u>لحقوق الرقمية



What We Need in Palestine with Regard to Digital Rights?

A number of laws and legislations have preserved these rights, including what is effective and others under development or preparation or amendment, or has been adopted and then put to a freeze. These laws, must be modified and developed to comply with international laws and regulations.

- 1. Ensure access to the internet is open and secure and at the lowest prices.
- 2. The right to digital broadcasting and digital transformation in Palestine and the fourth generation of mobile phones
- 3. Right to information.
- 4. Right to express opinion.
- 5. The right to privacy.
- 6. The right to anonymity and lack of censorship.
- 7. Right to national media: radio, television and information sources.
- The right to a communications infrastructure and a sophisticated digital network that is compatible with modern technology.
- 9. The right to education and training on modern technologies and their uses.

It is essential to ensure that freedom of expression is not prohibited through social media and that the laws of terrorism are not used to limit freedom. Also the Protection of personal data and non-infringement of privacy.

Without strong digital rights, the future looks bleak.





This brochure produced by the Palestinian Center for Development and Media Freedoms - MADA

As part of the project (A step forward towards enhancing freedom of expression in Palestine) funded by the EU/ European union

The Palestinian Center for Development and Media Freedoms (MADA)

Ramallah, Irsal street, Almasayef, Beit Asia Building, 3rd Floor

www.madacenter.org

TeleFax: + 972 2 297 6519

- f The Palestinian Center for Development and Media Freedoms (MADA)
- @MADA_Pal
- madacenter1

Email: info@madacenter.org

Universal Declaration of the Right to Internet Access:

Digital rights are fundamental human rights. In 2012 and later in 2014 and 2016, the Human Rights Council recognized that the same protected human rights must in fact be protected online as well. In this context, the ability to share information and communicate freely with the Internet is essential for the realization of human rights as enshrined in the Universal Declaration of Human Rights and the International Covenant on Civil and Political Rights.

Article 19 of the International Covenant on Civil and Political Rights states: "Everyone has the right to freedom of expression, including the right to seek, receive and impart information and ideas of all kinds, regardless of borders." The Universal Declaration of Human Rights also affirmed these rights, which confirmed that the right to access the Internet and access to information through it is a fundamental human right.

The Internet Cannot Become a Tool for Empowering peoples, Except with the Following Rights:

 Access to the Internet for all: Due to its impact on development and social justice, through the provision of infrastructure for Internet networks regardless of the place of living, equal access to men and women, the right to cheap access, provision in the workplace and public places, and the dissemination of diverse content.

- The right to freedom of opinion and expression, association, the protection of the internet from blocking, and the right to engage in protest activities on the Internet.
- The right to access to information, which forms the basis for sustainable development.
- Sharing learning and creativity software development and free technologies: by sharing information and knowledge, providing free open source software, and keeping the technical standards used in the Internet always open, and benefiting from integration and multimedia.
- Ensure privacy by providing the right to data protection, protection from the risk of censorship, obscurity and eavesdropping.
- Internet governance: with democratic multilateral oversight of the Internet, transparency and permeability, the Internet is not centralized, and Internet protocols are built on open standards that are efficient, reliable, impartial, integrative and inclusive.
- Awareness of rights and protection.



What are digital rights?

Digital rights are human rights that allow individuals to access, use, create and publish digital media or access and use computers and other electronic devices and telecommunication networks as well as access to information and data through digital and radio transmitting devices.

Digital rights are the same fundamental human rights in the offline world, but in the world of the Internet.



Key Global Digital Rights:

- 1. The right to technology, its tools, devices, communication systems and means of communication: this is the primary basic right. The right of the peoples in developing countries to economic and social progress and to participate in the benefits of scientific and technical progress must be demanded.
- 2. The right to communicate via modern digital technologies: the right to the access and the use of Internet and telecommunications.
- 3. The right to access to training and the ability to use information and communication technology to meet their needs.
- 4. Providing and guaranteeing the financial ability to access the Internet, by developing the communications infrastructure and taking into account the different economic capabilities of the citizens.
- 5. Ensure media democracy by enacting laws governing the digital environment.
- 6. Access to information, with the support of Governments and international organizations for transparency, and dissemination of all information
- 7. The right to use the Internet in the workplace.
- 8. Gender approach and the adoption of the principle of gender equality.





DIGITAL RIGHT

The Right to Access the Internet as a Source of Information and a Tool for Participation

